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a r m a n m e l i . i r حزب نباید بیاید مقابل نظام بایستد 

 تلاش باهنر 
گفت وگــوبرای بازگشت به قدرت

داریوش قنبری در گفت وگو با »آرمان ملی«:        
 مشکلات اقتصادی 

ارتباط مستقیم با تحریم ها دارد
    مجلس با استیضاح وزرا عملکرد خود را زیر سوال می برد

     عملکرد مدیران را باید در شرایط پسا تحریم ارزیابی کرد 

آرمان ملی- مطهره شفیعی: اکنون 
که انتخابات ریاست جمهوری تمام شده و 
زمان زیادی تا برگزاری انتخابات مجلس 
دوازدهم باقی است، برخی اصولگرایآنکه چهره 
اعتدالی به خود گرفته و دم از تعامل با رقیب 
اصلاح طلب می زدند به ماهیت اصلی خودشان 
یعنی تقابل با رقیب بازگشته اند و هدف اصلی 
آنها تخریب و حذف رقیب شده است، مانند 
محمدرضا باهنر. دیروز دوازدهمین کنگره 
جامعه اسلامی مهندسین استان اصفهان 
برگزار شد و مهمان و سخنران اصلی این 
کنگره آقای دبیرکل یعنی محمدرضا باهنر 
بود. او در بخشی ازصحبت هایش چنین به 
رقیب تاخت: »در کشور ۱۵۰حزب داریم که 
نزدیک انتخابات خود را نشان می دهند، این 
نظام حزبی نیست، نظام حزبی یعنی ۳ یا ۴ 
حزب قوی و ریشه دار و فراگیر در کشور که 
آینده مردم سالاری را پشتیبانی کند، نه حزبی 
که بیاید در مقابل نظام بایستد مثل آنچه که 
در حزب مشارکت و مجلس ششم توسط 
تندروهای اصلاح طلب اتفاق افتاد.» البته باهنر 
حق دارد که اینگونه به حزب مشارکت انتقاد 
کند چرا که در سال های فعالیت این حزب بود 
که او از مصدر قدرت کنار رفت و رای مردم 
اجازه نداد مانند همیشه قدرت نمایی کند. 
برای درک تاثیرگذاری احزاب اصلاح طلب 
لازم است تا به بازخوانی روند انحلال حزب 
مشارکت توجه شود. کمیسیون ماده ۱۰ 
احزاب در تاریخ ۲۸ فروردین ۸۹ به علت 
قوانین  اساسی،  قانون  خلاف  »اقدامات 
موضوعه و خلاف اساسنامه و مرامنامه، توسط 
حزب مشارکت« اقدام به توقیف پروانه حزب 
مشارکت نمود. این کمیسیون هم چنین در 
تاریخ ۲۵اردیبهشت طی گزارشی براساس 
قانون احزاب، انحلال حزب جبهه مشارکت 
ایران اسلامی را خواستار شد. شعبه ۱۵ 
دادگاه انقلاب اسلامی تهران به ریاست قاضی 
ابوالقاسم صلواتی روز ۲۰مرداد رسیدگی 
به پرونده را آغاز کرد و با توجه به محتویات 
پرونده از جمله ادعانامه - کیفرخواست - 
دادستان عمومی و انقلاب تهران و آرای صادره 
علیه اعضای حزب مشارکت و گزارش وزارت 
اطلاعات و کمیسیون ماده ۱۰ قانون فعالیت 
احزاب و جمعیت ها و با لحاظ اساسنامه و 
مرامنامه این حزب رأی دادگاه نسبت به 
انحلال حزب مشارکت را صادر کرد. آقای 
صلواتی به استناد ماده ۲۳۲ آیین دادرسی 
کیفری، احکام انحلال حزب مذکور را »قطعی« 
و غیرقابل تجدیدنظر خواهی اعلام کرد. 
حجت الاسلام غلامحسین محسنی اژه ای 
سخنگوی وقت قوه قضائیه روز دوشنبه ۵مهر 
۱۳۸۹ در جمع خبرنگاران این خبر را اعلام 
کرد. حزب مشارکت، روز چهارشنبه ۱۴مهر 
در نامه ای سرگشاده به دبیر کمیسیون ماده 
۱۰ احزاب، با اشاره به حکم شعبه ۲۷ دادگاه 
عمومی مجتمع شهید بهشتی، خواستار رفع 
»تضییقات« و محدودیت های اعمال شده علیه 
این حزب شد. بنا به گفته علی شکوری راد، 
عضو شورای مرکزی حزب مشارکت شعبه ۲۷ 
دادگاه عمومی به این شکایت رسیدگی کرده 
و در تاریخ ۳۱مردادماه ۱۳۸۹ حکم خود را به 
نفع حزب مشارکت صادر کرده  است، اما پیش 
از آنکه این حکم ابلاغ شود، شعبه ۱۵ دادگاه 
انقلاب بر اساس کیفرخواست سعید مرتضوی، 
دادستان اسبق تهران، حکم انحلال این حزب 
را صادر کرده است بنابراین مسیر بازگشایی 
این حزب میسر نبود اما اعضای حزب مشارکت 
با تعطیلی حزبشان مسیر انفعال را انتخاب 
نکردند بلکه به فعالیت های سیاسی و اجتماعی 
خودشان ادامه دادند چرا که اهداف شخصی 
مدنظرشان نبود بلکه منافع ملی و مصالح ملی 
را در دستور کار داشتند که منوط به فعالیت در 
حزب مشارکت نبود و از مسیرهای دیگر امکان 
تحقق آن وجود داشت. در انتخابات های بعدی 
کشور برخی اعضای حزب مشارکت وزیر، 
معاون رئیس جمهور و عضو شورای شهر شدند 
که همین موضوع موید اشتباه بودن اظهارات 
باهنر مبنی بر ایستادگی اعضای مشارکت 

مقابل ارکان کشور را به اثبات می رساند. 
   پیش بینی تاجزاده 

به نظر می رسد این اظهارات باهنر تلاشی 
برای بازگشت به قدرت است. پیش از این 
تاجزاده به کنار زدن باهنر از قدرت از سوی 
اصولگرایان اشاره داشت مانند روزی که 
گفت: »الان دیگر به علی مطهری هم وقت 
نمی دهد. فکر کنم به باهنر هم وقت ندهد. 
میرسلیم و موتلفه نیز در حال حذف شدن 
از دایره خودی ها هستند. الان دور، دور 
سیداحمدخاتمــی است و نــــه سیدمحـمد 
خاتمی.» یا بهمن ۹۷ به مهر گفت: »سال ۹۴ 
از آقای باهنر پرسیدند که چرا در انتخابات 
شرکت نکردی، آیا مطمئن بودی که رای 
نمی آوری؟ گفت یقین می دانستم مجلس در 
اختیار اصولگرایان نخواهد بود و حضور من 
تاثیری نخواهد داشت. ۱۰۰ نشریه کشور را 
با استناد به قانون دستگیری اراذل و اوباش 
قبل از وقوع جرم تعطیل کردند و علاوه بر آن 
باید بگویند که چرا تا کنون وضعیت لباس 
شخصی ها و جنایت هایی که مرتکب شدند، 
مشخص نشده است؟ آقای زاکانی دلیل این 
اقدامات را بگوید.« بنابراین مشخص است که 
باهنر میل بازگشت به قدرت از مسیر تخریب 

اصلاح طلبان را در سر دارد.

گـــزارش

سیاست  آرمان ملی- حمید شجاعی: 
خارجی کشور حوزه ای نیست که دولت یا یک 
وزارتخانه بتواند به تنهایی در خصوص آن 
تصمیم گیری کرده و اعمال اختیار کند. چرا 
که در خصوص این حوزه در سطوح بالایی نظام 
و مقامات عالیه کشور تصمیم گیری می شود و 
شورای عالی امنیت ملی نیز در این خصوص نقش 
مهمی ایفا می کند. لذا قراردادها و توافقنامه های 
مهمی همچون برجام، قرارداد ۲۵ساله چین و 
قرار داد ۲۰ساله با روسیه مسائلی نیستند که 
در خصوص آنها بدون داشتن اطلاعات کامل و 
کافی به اظهار نظر پرداخت و سیاست خارجی 
کشور را مورد انتقاد قرار داد. قدر مسلم اینکه 
شخصیتی همچون احمدی نژاد که از اعضای 
مجمع تشخیص مصلحت نظام است تعامل با 
این کشورها را به رفتار دوره قاجار تشبیه کند 
چندان زیبنده نیست و منافع ملی را نیز تامین 
نمی کند. به نظر می رسد که احمدی نژاد برای 
دیده شدن و تاثیر گذاری در حاکمیت و جامعه 
باید رویکرد دیگری پیش بگیرد، چرا که با ایفای 
نقش اپوزیسیون نخواهد توانست به آن اهداف و 

منویاتی که در سر می پروراند برسد. 
   منتقد همیشه معترض

او را یکی از معدود کسانی  شاید بتوان 
قلمداد کرد که در هر حوزه ای نظر داده و سخن 
می گویند و برای حل مشکل در آن حوزه نسخه 

پیچیده و راه حل ارائه می دهند. سخن از محمود 
احمدی نژاد رئیس دولت  های نهم و دهم است که 
حامیان و یارانش او را مرد بهاری می خوانند. این 
در حالی است که احمدی نژاد تنها کسی است که 
هم اکنون در درون یکی از نهادهای حاکمیتی 
حضور دارد و سخنانی بعضا ساختارشکنانه و 
حتی خلاف منافع ملی به زبان جاری می سازد 
که به قرائت بسیاری از تحلیلگران بجز تراشیدن 
هزینه برای نظام و کشور ثمره و عایدی دیگری 
برای کشور نخواهد داشت. اما به نظر می رسد 
هنوز عزمی برای برخورد یا هدایت احمدی نژاد 
به سمت  حرکت در چارچوب های نظام وجود 
ندارد. چنانکه وی حتی در سفرهای خارجی خود 
هم حرف  هایش را می زند و حاشیه ایجاد می کند 
مثل حضور در نمایشگاه اکسپوی دوبی که وی 
را به نحوی برگرداندند. آنچه مسلم است گویا 
رویکرد و نگاه  احمدی نژاد با سایر روسای جمهور 
پیشین و پسین خود تفاوت دارد و نمی خواهد 
پس از دوران حضور در پاستور زندگی عادی خود 
را در فضایی دیگر از سر بگیرد و خود را از تک وتا 
بیندازد. چرا که می داند اگر چند وقتی از حوزه 
سیاست و اظهار نظر کناره گیری کند جایگاه 
خود را در میان مردم از دست خواهد داد و پس 
از چندی فراموش خواهد شد. از همین رو است 
که همواره با اظهار نظرهای جنجالی، تحرک 
یا سفری پیش بینی نشده خبر ساز می شود و 

همه دوربین ها و سر خط خبرها را به سمت خود 
بازمی گرداند. شاید اگر به لیست اظهارنظرهای 
وی در خصوص مسائل مختلف رجوع کنیم بتوان 
همه حوزه  های مختلف از سیاسی و اجتماعی و 
اقتصادی گرفته تا حوزه هنر و سیاست خارجی 
را در اظهار نظرهای وی دید که در تمامی آنها 
نیز همه اظهار نظرهایش کاملا دگراندیشانه و 
آزادیخواهانه است. چنانکه وی از ابتدا شخصیتی 
منورالفکر و درصدد اصلاح جامعه بوده و اظهار 
نظرهایش نیز از همین رویکرد نشات می گرفته 
است. اما از آنجا که هر کسی را عقبه عملکردی 
است؛ احمدی نژاد نیز این عقبه را دارد و امروز 
اظهاراتش در حوزه های مختلف با این پرسش 
بزرگ مواجه است که چرا در دولت خودتان 
این رویکردها را نداشتید و به گونه دیگری رفتار 
کردید؟ لذا اغلب به این مساله معتقدند که 
احمدی نژاد چون دیگر از قدرت اجرایی دور 
شده و توان تاثیر گذاری ندارد چنین رویکردی 
اتخاذ کرده و به این گفتمان و اظهار نظرها روی 
آورده است. هنوز هم معلوم نیست شخصیتی که 
امروز در جایگاه عضو حقیقی مجمع تشخیص 
مصلحت نظام حضور دارد چرا می خواهد نقش 
اپوزیسیون را بازی کند و سخنان ساختار شکنانه 

به زبان بیاورد. 
   هشدار احمدی نژاد!

رئیس دولت های نهم و دهم به کشورهای 

به ظاهر قدرتمند شرق و غرب و اروپا نسبت به 
انجام هرگونه معامله کثیف بر سر ایران با اوکراین 
هشدار داده و گفت: خیال نکنید که دولت و 
حاکمیت ایران ضعیف شده است و هر کاری 
دلتان بخواهد می توانید انجام دهید! محمود 
احمدی نژاد که پنجشنبه با جمعی از فرهنگیان 
کشور دیدار و گفت وگو می کرد، اظهار داشت: در 
این سرزمین از هزاران سال قبل یک ملت بزرگ 
و ریشه دار در تاریخ زندگی می کند در حالی که 
شما هیچکدام وجود نداشتید. نارضایتی، فقر، 
تبعیض و بی عدالتی و غصه های تاریخی ملت 
ایران نباید شما را به اشتباه بیندازد و خیال کنید 
که این ملت، روی ایران کوتاه خواهد آمد. توجه 
داشته باشید که اینجا ایران، سرزمین شیران 
است. وی افزود: من هشدار می دهم که شما با 
یک ملت بزرگ مواجه هستید. چه کسی به شما 
اجازه داده است در پشت صحنه، با یکدیگر قرار و 
مدار بگذارید و روی ایران معامله کنید. مواجهه 
با یک عده مدیران ساده لوح، نباید شما را دچار 
این توهم کند که همه مردم ایران همین طور 
هستند! احمدی نژاد تلاش روسیه برای تصرف 
اوکراین را بازی مستکبران توصیف و تاکید کرد: 
روسیه با آمریکا روی ایران و اوکراین با هم معامله 
کرده اند. به این معنا که روسیه، اوکراین را مورد 
حمله قرار دهد و آن طرف هم اجازه داشته باشد 
به سمت ایران بیاید اما از این کار پشیمان خواهند 
شد. وی با انتقاد شدید از کسانی که به چند کشور 
شرق وغرب امتیاز داده اند گفت: متاسفانه بعضی 
وقت ها رفتاری را نشان می دهند که گویی دوره 
قاجار است؟ می گوییم چرا این امتیازات را به 
اروپایی ها و آمریکایی ها داده اید در حالی که آنها 
به تعهدات خود عمل نکردند و کشور را به خاک 
سیاه نشاندند؟ اتهام می زنند که شما به شرق و 
روسیه و چین گرایش دارید! می گوییم چرا به 
روسیه و چین امتیاز می دهید؟ باز اتهام می زنند 
که شما به آمریکا و اسرائیل گرایش دارید! از نظر 
ما هر دو کار غلط است. ما می گوییم چرا باید 
امتیاز داد اما متاسفانه یک عده دور افتاده اند 
و دارند تطهیر می کنند. ما نه شرقی و نه غربی 
هستیم. با همه دوست هستیم اما به هیچ کسی باج 
نمی دهیم. اصلا چرا باید به جایی باج داده شود؟ 

مگر ما مستعمره جایی هستیم؟

آرمان ملی: شش ماه از عملکرد دولت 
سیزدهم می گذرد و در این مدت هر یک 
از مجموعه های دولت عملکردی از خود 
ثبت کرده اند که بر اساس آن نمی توان 
به قضاوت عملکرد مجموعه دولت در این 
مدت پرداخت. اما آنچه قاطبه کارشناسان و حتی مردم عادی به آن 
اذعان دارند بحث عدم حل مشکلات اقتصادی و معیشتی و حتی 
بغرنج تر شدن شرایط است که رئیس جمهور نیز در گفت وگوی اخیر 
تلویزیونی خود نسبت به آن اشاره ای داشت. با این حال بسیاری بر 
این باورند که حل مشکلات اقتصادی جامعه ارتباط مستقیمی با 
مساله تحریم ها دارد و باید دید مذاکرات وین به کجا خواهد رسید 
و صرفا به واسطه توافق طرفین و احیای برجام می توان سروسامانی 
به اقتصاد کشور داد. در این راستا برای بررسی عملکرد دولت، نقش 
تحریم ها در مشکلات اقتصادی و عملکرد مجلس، »آرمان ملی« با 
داریوش قنبری فعال سیاسی و نماینده ادوار مجلس به گفت وگو 

پرداخته است که می خوانید. 
  تحلیل شما از عملکرد شش ماهه دولت با توجه به 
نارضایتی های اقتصادی و معیشتی جامعه و وعده های 

دولت چگونه است؟
مشکلاتی که به لحاظ اقتصادی وجود دارد به هر حال پیوند 
تنگاتنگی با مساله تحریم دارد و در مجموع اینکه بگوییم 
رئیس جمهور یا دولتی بیاید و با اقدامات خاص خودش بخواهد 
بدون توجه به مساله تحریم ها مشکلات اقتصادی را حل کند با 
واقعیات اقتصادی موجود همخوانی ندارد و به نظر نمی رسد که 
در شرایط تحریم هیچ فرد یا دولتی بتواند مسائل و مشکلات عمده 
اقتصادی کشور را حل کند. در کل مشکلاتی که در این دولت وجود 
دارد همان مشکلاتی است که بعد از تحریم ها در دولت گذشته 
هم ایجاد شد و در کل همین مسائل و مشکلات اقتصادی باعث 
رویگردانی مردم از دولت روحانی شد. دولتی که در سال ۹6 و قبل از 
تحریم ها با رای به مراتب بیشتری از دوره قبل انتخاب شد و با توجه 
به اینکه در دوره اول تحریم ها را برداشته بود اقبال بیشتری ایجاد 
کرد و رای بیشتری به دست آورد. اما در دور دوم با روی کارآمدن 
ترامپ و شروع تحریم ها از سال ۹۷ عملا می شود گفت وضعیت 
تغییر کرد و در مجموع نارضایتی ها به لحاظ اقتصادی روز به روز 
افزایش پیدا کرد تا جایی که همین نارضایتی ها باعث روی کارآمدن 
دولت فعلی شد. دولت فعلی هم اگر نتواند مسائل و مشکلات 
اقتصادی را حل کند البته از ناحیه حل معضل تحریم ها و گشایشی 
در وضعیت اقتصادی ایجاد نکند همان وضعیت دولت قبلی را ادامه 
خواهد داد و همان نارضایتی هایی که از عملکرد اقتصادی دولت 
قبل وجود داشت در ادامه نیز وجود خواهد داشت. دولت با توجه به 
مساله تحریم ها نتوانسته گشایشی در وضعیت اقتصادی مردم ایجاد 
کند و وضعیت تورم هم تقریبا به نوعی رو به افزایش بوده و وضعیت 
قیمت ها نه تنها به نفع مردم بهتر نشده بلکه بد تر هم شده است. 
گرچه دولت فعلی در زمان انتخابات شعار داده بود که مساله معیشت 
و اقتصاد مردم را با مساله تحریم ها پیوند نمی زند، اما ظاهرا این 
دولت هم کاری بجز مذاکره برای حل مساله تحریم ها فعلا نتوانسته 
انجام دهد و درصدد است که از ناحیه رفع تحریم ها، از پس حل 
مشکلات اقتصادی بر آید. البته این کار بسیار درستی است و جز این 
هم نمی توان کار دیگری انجام داد. شعار عدم پیوند مساله تحریم ها 
به معیشت مردم نیز یا برای به دست آوردن رای مردم بود یا پیامی 
به طرف های مقابل ایران در مذاکرات. لذا در مقام عمل جز مذاکرات 
اتفاقی نیفتاده که معیشت و اقتصاد مردم از تحریم ها جدا شود. به هر 
حال تحریم کنندگان نیز به خوبی فهمیده اند که با تحریم ها معیشت 
مردم را به گروگان می گیرند و به همین دلیل تحریم را برقرار کردند 
که بر مردم ما و ملت ایران فشار بیاورند و خواسته های خود را پیش 
ببرند. حال باید منتظر بود و دید که مذاکرات وین به کجا خواهد 
رسید و اگر دولت بتواند مساله تحریم ها را حل کند این امید وجود 

دارد که گشایشی در وضعیت اقتصادی ایجاد شود. 
  برخی معتقدند اگر تحریم ها نیز برداشته شود به واسطه 
عملکرد نه چندان موفق دولت در حوزه اقتصادی تا کنون؛ 
دولت از فضای به وجود آمده در پسا توافق نیز نمی تواند 

استفاده لازم را ببرد؛ چه تفسیری از این مساله دارید؟
تحریم ها اگر برداشته شوند تاثیرات خاص خود را خواهند داشت 
اما بحث مساله مدیریت هم بعد از رفع تحریم ها مطرح می شود و 
آن زمان است که می شود توان مدیران را در حل مسائل و مشکلات 
در یک فضای عادی مورد ارزیابی قرار داد. قطعا در شرایط تحریم 
نمی توان از مدیری که منابع در اختیار ندارد انتظار معجزه داشت و از 
او درخواست تکلیف داشت و انتظار داشت که به مسئولیت هایش به 
خوبی عمل کند. یقینا کاهش منابع، عملکرد مدیران را تحت الشعاع 
قرار می دهد و هر مدیری هر چند هم دانش تخصصی بالایی داشته 
باشد نخواهد توانست در شرایط تحریم در جهت انجام وظایف 
و مسئولیت های خود به درستی عمل کند. اما با برداشته شدن 
تحریم ها می توان در یک مدت زمان خاصی عملکرد مدیران را مورد 
ارزیابی قرار داد و آن دسته از مدیرانی که به لحاظ علمی نتوانند به 
ماموریت های خود دست پیدا کنند باید در جهت جایگزین کردن 
آنها اقداماتی صورت گیرد. اگر در سطح وزارتخانه ها باشد ترمیم 
کابینه و اگر در سطوح دیگر باشد نیز اتفاقاتی باید بیفتد. فعلا 
باید منتظر ماند تا مساله رفع تحریم ها به نتیجه برسد و ببینیم که 
مدیران فعلی در فضای عادی چندمرده حلاجند و چقدر می توانند 
برای حل مشکلات از فرصت ها استفاده کنند. آن زمان در یک 
بازه زمانی خاصی به راحتی می شود عملکرد مدیران را بر اساس 
چارچوب های علمی مورد ارزیابی قرار داد و میزان نیل به اهداف 

را با توجه به منابعی که در اختیار دارند توسط آنها ارزیابی کرد. 
   عملکرد مجلس را در حوزه های مختلف به ویژه بحث 
مشکلات اقتصادی و معیشتی و وعده  های داده شده که 

اغلب هم تحقق نیافته چطور می بینید؟
نمایندگان مجلس فعلی با یک شعار اقتصادی روی کار آمدند و 
با یک نگاه سلبی به قدرت رسیدند و از همان ابتدا نیز برنامه ای برای 
حل مسائل و مشکلات نداشتند و به شکل ایجابی به حل مسائل و 
مشکلات ورودی نداشتند که از آنها انتظار بالایی را داشته باشیم. 
مجلس فعلی یک رویکرد سلبی و نگاه شعاری را نسبت به مسائل 
کشور داشته و همچنان نیز همان نگاه شعاری را دنبال می کند. 
طوری که فقط می خواهد مشکلات را فرافکنی کند و به گردن 
دیگران بیندازد. در دولت قبلی صحبت از ناکارآمدی دولت و حمله 
به وزرا بود و در این دولت نیز زمزمه استیضاح برخی از وزرا از سوی 
مجلس به گوش می رسد در حالی که همین وزرا چند ماه پیش از 
همین مجلسی که اکنون دنبال استیضاح است رای اعتماد گرفتند 
و جالب اینجاست که مجلس نیز مجلس یکدستی است. این نوع 
رویکرد نشان می دهد که در واقع نمایندگان دارند عملکرد خود را 
نیز زیرسوال می برند و می خواهند با پیش کشیدن بحث استیضاح 

از خود سلب مسئولیت کنند.

»آرمان ملی« ادعای بزرگ در سیاست خارجی را بررسی می کند:

 احمدی نژادِ روسی و چينی
 حالا طلبكار شد!

 آمریکا و روسیه روی ایران و اوکراین معامله کردند

»آرمان ملی« ضعف مدیریت ها و زیر ساخت های فنی را به بهانه هک اخیر تلویزیون بررسی می کند: 

معــمای هــک شدن های  پی  در پی 
      این اقدام هک بود یا بر اثر نفوذ عنصر انسانی صورت گرفته است؟   

  سرافراز- رئیس اسبق صدا و سیما - پیش تر هشدار داده بود که به آن توجه نشد

آرمان ملی- یاسمین طالقانی: شبکه 
یک صدا و سیمای ایران و چند شبکه رادیویی 
روز پنجشنبه هفتم بهمن دچار اختلال و مورد 
حمله سایبری قرار گرفتند. این حمله ۱۰ ثانیه 
طول کشید و در جریان آن تصاویری از مسعود 
و مریم رجوی، رهبران گروهک منافقین بر روی 
تلویزیون پدیدار و یکی از سخنرانی های آنان از 
تلویزیون پخش شد. مسئولان فنی سازمان صدا 
و سیما می گویند احتمالا سرور، مورد حمله 
هکری قرار گرفته است. اتفاقاتی مشابه نیز در 
شبکه قرآن، رادیو پیام و رادیو جوان هم رخ داده 
است. خبرگزاری صداوسیما هم در توضیح این 
اتفاق نوشت: »افراد یا گروهی ناشناس دقایقی 
قبل تلاش کردند تا چند شبکه صدا و سیما را 
هک کنند. در میان پخش آنونس برنامه ها به 
مدت ده ثانیه، تصاویری از سران منافقین و صوت 
یکی از سخنرانی های آن ها روی آنتن شبکه یک 
دیده و شنیده شد. مسئولان فنی سازمان صدا و 
سیما می گویند احتمالا سرور، مورد حمله هکری 
قرار گرفته است. بر اساس این گزارش، اتفاقاتی 
شبیه به این در شبکه قرآن، رادیو پیام و جوان 

هم رخ داده است.«
    معاون فنی صداوسیما چه گفت

در همین ارتباط رضا علیدادی ـ معاون توسعه 
و فناوری صدا و سیما ـ در توضیح این اتفاق به 
شبکه خبر گفت: باتوجه به اینکه زیرساخت های 
مد نظر از قبل در نظر گرفته شده بود، به نظر 
می رسد این اتفاق، کار ساده ای نیست؛ کار 
فوق العاده پیچیده ای است که به احتمال 
خیلی زیاد کسانی که صاحب این تکنولوژی 
هستند می توانند از »بک دور«ها و امکاناتی که 

خودشان از قبل روی سیستم ها در نظر گرفتند، 
بهره برداری کنند و بتوانند به زیرساخت ها 
صدمه بزنند. وی افزود: همکاران ما دارند بررسی 
می کنند. امیدواریم که در کوتاه ترین زمان ممکن 
بتوانیم خیلی سریع علت و محدوده مشکل را 
اعلام کنیم. تصاویر مربوط به این اتفاق هم اینک 
در فضای مجازی در حال نشر است. همچنین 
توضیحات مربوط به آن از طریق زیرنویس، 
در شبکه خبر اعلام می شود. همچنین کانال 
خبرگزاری صداوسیما در جدیدترین خبر اعلام 
کرد: »هشتگ مرگ بر منافق در حال داغ شدن 
در شبکه های اجتماعی است. این هشتگ را 
برخی کاربران شبکه های اجتماعی پس از آن 
راه انداختند، که عصر پنجشنبه، برای چند ثانیه 
تصویر شبکه یک سیما هک و تصاویری از سران 

منافقین و شعار آنها پخش شد. 
   هشداری که عملی شد 

هر چند هک سایت صدا و سیما پیش از 
این چند بار رخ داده بود اما این بار شبکه های 
تلویزیون و امواج آن مورد حمله قرار گرفت. 
پرسشی که مطرح می شود این است که آیا هک 
و پخش تصاویر دیگری خارج از سازمان صدا و 
سیما امکان پذیر است یا اتفاق اخیر یک نفوذ و 
حمله خرابکارانه از داخل سازمان بوده  است؟ 
چندی پیش با هک شدن دوربین های مدار بسته 
زندان اوین، محمد سرافراز، رئیس اسبق صدا و 
سیما در مورد نفوذ به این زندان هشدار داده  بود. 
او در آن زمان در صفحه شخصی خود در توئیتر 
گفته بود که این نوعی نفوذ است همراه هک! 
سرافراز بر مسئله نفوذ تاکید کرده بود که احتمال 
دارد این نفوذ در سایر نهادها هم صورت گرفته 

باشد. مسئولان بهتر است قبل از انتشار چاره 
کنند و مثل سرقت اسناد سری هسته ای، انکار 
یا سکوت نکنند. خودشان که زودتر می فهمند! 
حالا به نظر می رسد که هشدار رئیس پیشین 
صدا و سیما به واقعیت پیوسته است و این 
پرسش باید پاسخ داده شود که اتفاق پریروز 
در سازمان طویل و عریض صدا و سیما با بودجه  
میلیاردی هک بوده است یا نفوذ و خرابکاری؟ 
تسنیم هم در این باره نوشت: مسئولان فنی 
صداوسیما از احتمال هک خبر داده اند. همچنین 
معاون فنی صداوسیما در توضیحاتی که از شبکه 
خبر پخش شد احتمال داد که کشورهای صاحب 
تکنولوژی با استفاده از زیرساخت های موجود در 
تجهیزات این کار را کرده باشند. البته او تاکید 
کرد که هنوز هیچ کدام از احتمالات قطعی 
نیست و مسئولان امر در حال بررسی موضوع 
هستند. با این حال با توجه به اینکه پخش 
شبکه ها از طریق و در بستر اینترنت صورت 
نمی گیرد و اگر هم ارتباطاتی از این دست باشد، 
اینترانتی است، لذا باید در کنار سایر احتمالات، 
مساله امکان نفوذ عنصر انسانی را نیز در نظر 
گرفت و در این راستا تحقیقات لازم را انجام داد. 
در ماجرای پنجشنبه تصویری از سرکرده یکی از 
جنایتکارترین و منفورترین گروه های تاریخ ایران 
پخش شد با این حال به نظر می رسد خود این 
گروه هم در چنین ماجراهایی بیش از هرچیزی 
صرفاً نقش و سطح پادویی را برعهده دارد و پشت 
صحنه ماجرا را باید در جایی مانند آمریکا و 
محتمل تر از آن رژیم صهیونیستی جست وجو 
کرد. به هر صورت وجود احتمال کمک عنصر 
نفوذی انسانی به اتفاق پنجشنبه، این ضرورت 

را برای مدیریت صداوسیما ایجاد می کند که در 
مساله نیروی انسانی و موضوعاتی مانند حراست 

و... واکاوی های متناسبی صورت بگیرد. 
   واکنش نمایندگان مجلس

عضو هیات رئیسه مجلس گفت: مردم ایران با 
همه سلایق سیاسی، نسبت به گروهک منافقین 
نفرت دارند چرا که در کارنامه آنان جز جاسوسی 
برای بیگانگان و کشتار مردم بی گناه چیزی 
دیده نمی شود. حجت الاسلام سلیمی با بیان 
اینکه اقدام این جنایتکاران در هک صدا و سیما 
بی پاسخ نخواهد ماند، تصریح کرد: اربابان 
منافقین حتماً در این قضیه دست داشتند و از 
آنان برای انجام این کار پشتیبانی فنی و مالی 
کردند. لازم است پاسخ محکم، قاطع و دندان 
شکنی به منافقین و اربابان آنان به جهت این 
خرابکاری داده شود. مالک شریعتی در صفحه 
شخصی خود در توئیتر، در واکنش به هک صدا 
و سیما و پخش تصاویر و شعارهای سرکرده 
منافقین، نوشت: وسط سفرهای استانی، قرارداد 
ترکمنستان، پیگیری لغو تحریم ها در وین، سفر 
روسیه و چین، مصوبات تسهیل کسب و کار و 
افزایش حقوق سربازان، حذف ضامن وام های 
خرد، قرارهای خدمت تهران، تحولات خوب 
قضائی، اعتراف به شکست فشار حداکثری و 
صعود مقتدرانه تیم ملی فوتبال؛ ده ثانیه پارازیت 
هیچ است. گفتنی است نماینده تهران در مجلس 
در انتهای توئیت خود از هشتگ مرگ بر منافق 
استفاده کرده است. یک نماینده تهران هم در 
واکنش به هک صدا و سیما و پخش تصاویر 
و شعارهای سرکرده منافقین، اظهار داشت: 
معاندین نظام و منافقین تصور می کنند با این 
اقدامات خود می توانند به جمهوری اسلامی 
ایران ضربه بزنند و یا آنکه باعث خوشحالی 
طرفداران خود شوند اما باید بدانند که با این 
اقدامات، نزد ملت ایران روز به روز منفورتر 
می شوند. اسماعیل کوثری ادامه داد: منافقین 
عددی نیستند و صرفا ابزار دست بیگانگان 

هستند و از سوی آنان تأمین مالی می شوند.

در پی شکاف عمیق میان اعضای تیم مذاکره کننده آمریکا در 
مذاکرات »وین« برای رفع تحریم های یکجانبه علیه ایران، »آرین 
طباطبایی« مشاور ارشد دفتر کنترل تسلیحات وزارت خارجه ایالات 
متحده نیز به دلیل اختلاف نظر با »راب مالی« نماینده آمریکا در امور 
ایران از تیم آمریکا در مذاکرات وین جدا شده است. او هم اکنون به 
کار خود در دفتر معاونت کنترل تسلیحات و امنیت بین المللی وزارت 
خارجه آمریکا ادامه می دهد. »ریچارد نفیو« معاون نماینده آمریکا 
در امور ایران در ماه دسامبر از تیم مذاکره کننده آمریکا در مذاکرات 
هسته ای ایران کناره  گیری کرد. بر اساس گزارش وبگاه دیپلماتیک، 
نفیو و طباطبایی حاضر به اظهارنظر درباره این خبر نشدند. منابع 
دیپلماتیک آمریکا می گویند که در پاییز امسال، نفیو به این باور رسید 
که به جای دنبال کردن سیاست بازگشت به برجام، آمریکا باید به 
دنبال مذاکره برای یک توافق متفاوت با ایران باشد که این باور در 
تضاد با سیاست های آمریکا به رهبری راب مالی بود که بر این باور 
است که در صورت امکان، تلاش برای بازگرداندن محدودیت های 

برجام در کوتاه مدت در راستای منافع ملی آمریکاست. 

برخی اتفاقات در ریاست جمهوری سبب طرح این سوال شده 
که مشاوران آقای رئیسی چه افرادی هستند که توانایی برنامه ریزی 
درست و مشاوره صحیح به رئیس جمهور را ندارند. دیروز یک فعال 
سیاسی اصلاح طلب درباره اینکه به نظر می رسد اطلاعات صحیحی 
از سوی مشاوران  رئیس جمهور به ایشان داده نمی شود؛ آیا زمان آن 
نرسیده که رئیس جمهور در انتخاب مشاوران خودش تجدیدنظر کند، 
گفت: از یک سو رئیس جمهور درباره گشایش ها در کشور صحبت 
می کند و از سوی دیگر تیتر می شود به زودی نتایج و دستاوردهای 
سفر روسیه مشخص خواهد شد. درصورتی که در این سفر قرارداد، 
توافق نامه و تفاهم نامه ای وجود نداشته است و مصاحبه ای هم صورت 
نگرفت اما در رسانه ملی تبلیغ می کنند به زودی نتایج گفته خواهد 
شد! باز تاکید می کنم یا اطلاعات درست به رئیس جمهور نمی دهند و 
به ایشان دروغ می گویند که وضع کشور چگونه است یا اینکه خودشان 
می دانند چه خبر است اما باز بر گفته های خودشان تاکید دارند. 
علی محمدنمازی افزود: آقای رئیسی امروز مسئول هستند؛ باید تلاش 

کنند از کانال های مختلف واقعیت ها را به دست آورند.

  

عضو ایرانی تبار از تیم 
مذاکره کننده آمریکا رفت

برخی از مردم در آبان ۹۸ 
به ناحق کشته شدند

مشاوران رئیس جمهور 
تغییر کنند

در نیمه شب ۲۴ آبان ۱۳۹۸ شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
ایران، بدون اطلاع رسانی قبلی اعلام کرد که سهمیه بندی بنزین دوباره 
آغاز شده است. ساعاتی بعد از اعلام نرخ جدید، حسن روحانی دلیل 
این افزایش را تقسیم درآمد حاصله بین شصت میلیون ایرانی عنوان 
کرد و گفت »ریالی از این پول به خزانه نخواهد رفت.« ۱۹ آذر همان 
سال نورنیوز نوشت: آمار دقیق کشته شدگان نزد نهادهای مربوطه 
موجود است، اما عدم اطلاع رسانی درباره آن، از آنجا که نیازمند 
تفکیک دقیق از حیث چرایی و چگونگی جان باختن افراد بوده، 
تاکنون به طول انجامیده است. اخیرا احمد علیرضابیگی، نماینده 
تبریز در مجلس گفته است: در ماجرای آبان ۹۸ بخش قابل توجهی از 
مردم در خیابان ها به ناحق مورد اصابت گلوله قرار گرفتند و پس مدتی 
نیز برای دلجویی؛ آنها شهید یا جانباز اعلام شدند. همین موضوع ثابت 
می کند که این اتفاقات بر اساس یک دستور غلط قهرآمیز شکل گرفته 
بود و باید هیأت رئیسه مجلس اجازه می داد وزیر وقت کشور در این 
خصوص مورد بازخواست و مواخذه قرار می گرفت که متاسفانه این 

اتفاق رخ نداد. 


